
 

 

St. Basil the Great 

Melkite Greek Catholic Church 

St 

 

August 6, 2023 

Address  

15 Skyview Drive 

Lincoln, Rhode Island 02865  

Tel (401) 722-1345  

Parish Website 

www.stbasilthegreatchurch.com 

Facebook   

https://www.facebook.com/

StBasilTheGreatMelkiteGreek 

CatholicChurchRI/ 

YouTube  

https://bit.ly/3gkI2Uk 

Email 

office@stbasilthegreatchurch.com 

 

Office hours  

Tue-Fri 9:00 am to 4:00 pm  

 Divine Liturgy 

Saturday: 5:00 PM  

Sunday: 10:00 AM 

 

Pastoral Emergencies  

and anointing of the sick   

(401)722-1345  

Holy Mysteries 

 

Reconciliation 

The Sacrament of Reconciliation will 
be available before the Divine 

Liturgy or by appointment 

 

Baptism 

Please arrange with the pastor 

 

Marriage 

A notice of at least 6 months should 
be given to the pastor, before the 
proposed wedding date to arrange 

for the required interview and 
instructions 
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Antiphon Prayer   
O Christ God, when You were transfigured in glory on Mount 
Tabor, You manifested the splendor of your Divinity to your 
disciples and sanctified the whole universe by your Light. 
Illumine us too by the Light of your knowledge. Guide us on the 
way of your commandments. Make us worthy to inherit your 
eternal Kingdom. For You are Good and Lover of mankind and 
to You we render glory and to your Eternal Father and your All-
holy, Good and Life-giving Spirit, now and always and forever 
and ever. 
 
Entrance Hymn “Tabor and Hermon rejoice in your name. O 
Son of God, Who were transfigured on mount Tabor, save us 
who sing to You: Alleluia!”  
 
Troparion of the Feast, 7th tone 
You were transfigured on the mountain, O Christ God showing 
your disciples as much of your glory as they could hold.  Let 
your eternal light shine also upon us sinners, through the 
prayers of the Mother of God, O Giver of light, glory to You.  
 
Kondakion of the Feast, 7th tone,  
On the Mountain, You were transfigured, O Christ God; and 
Your disciples saw as much of Your glory as they could hold, so 
that when they should see You crucified they would know that 
You suffered willingly and would proclaim to the world that You 
are verily the Splendor of the Father. 
 

 HOLY TRANSFIGURATION OF OUR LORD 

 تجلي ربنا والهنا ومخلصنا يسوع المسيح المقدس

http://www.stbasilthegreatchurch.com/?fbclid=IwAR0gSoG7RG4sA-lGDWDfFIE4hFNeub9DgACqHVjFC25_XLZYIOxnKWCfvSk
https://www.facebook.com/StBasilTheGreatMelkiteGreekCatholicChurchRI/?__tn__=K-R&eid=ARAd3p9kn-_zfQTXZlKATpi55v6R5ohfyvpRmA9f8lkeVK4dVsiA3ZdXBqEs0e3nJO0VVTYgnjAKeEbR&fref=mentions&__xts__%5B0%5D=68.ARDSkgmUm6nrAJUK6bXbouu76GQGW69Qu4V9dl1bVair1yYk7ZdOgCuBz893q
https://www.facebook.com/StBasilTheGreatMelkiteGreekCatholicChurchRI/?__tn__=K-R&eid=ARAd3p9kn-_zfQTXZlKATpi55v6R5ohfyvpRmA9f8lkeVK4dVsiA3ZdXBqEs0e3nJO0VVTYgnjAKeEbR&fref=mentions&__xts__%5B0%5D=68.ARDSkgmUm6nrAJUK6bXbouu76GQGW69Qu4V9dl1bVair1yYk7ZdOgCuBz893q
https://www.facebook.com/StBasilTheGreatMelkiteGreekCatholicChurchRI/?__tn__=K-R&eid=ARAd3p9kn-_zfQTXZlKATpi55v6R5ohfyvpRmA9f8lkeVK4dVsiA3ZdXBqEs0e3nJO0VVTYgnjAKeEbR&fref=mentions&__xts__%5B0%5D=68.ARDSkgmUm6nrAJUK6bXbouu76GQGW69Qu4V9dl1bVair1yYk7ZdOgCuBz893q
https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fbit.ly%2F3gkI2Uk%3Ffbclid%3DIwAR3A4ZovTontTErgD-KhDBkZAqs9QkFTlT-dWmDF16jJlbbjf1K3HeSg2ag&h=AT0l5abQIbAo_FiI6C90Jrc-zoSOPpjSiOu0Xz8dZmmbbOqnLKYOfBoKDMOrOVpIBM-PJOxEe5s7WvS5OeAhdguFWCFUmiLlnGaUn1xuJHbaD74fN0-3Hd3dRV
mailto:office@stbasilthegreat@gmail.com


 

 

 

 

Our church organizations: 

 

MAYA: Organization of 

Melkite Catholics ages 18 – 26 

(and at least 1 year out of high 

school) under patronage of our 

bishop, the Most Reverend 

Nicholas Samra.   

https://melkite.org/maya  

 

MYO: Provides a common 

forum for all the young people 

of St. Basil's Church, and that 

the Organization initiate, 

coordinate, and direct 

religious, social, educational, 

and humanitarian programs 

designed to promote the 

involvement of its membership 

in the Christian Faith and the 

Melkite tradition.  

www.stbasilthegreatchurch.co

m/myo.html 

 

NAMW: Promotes and 

supports vocations to the 

priesthood and religious life in 

the United States.   

https://melkite.org/namw  
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Epistle 2 Peter 1:10-11,  
PROKIMENON (Tone 4)  
How great are your works, O Lord! 
In wisdom you have wrought them all. 
Stichon: Bless the Lord, O my soul!  
You are very great indeed, O Lord, my God! 
READING from the Second Epistle of St. Peter the Apostle: 1:10-11 
BRETHREN, strive more ardently by good works to make your calling 
and election certain. For if you do this, you will not fall into sin at 
any time. Indeed, in this way the entrance into the everlasting 
kingdom of our Lord and Savior Jesus Christ will be amply provided 
for you. 
Therefore, I shall begin to remind you always of these things — 
although indeed you know them and are well established in the 
present truth. As long as I am in this tabernacle, I think it right to 
arouse you by a reminder, knowing as I do that the taking away of 
my tabernacle is at hand, just as the Lord Jesus Christ signified to 
me. Moreover, I will endeavor that even after my death you may 
often have occasion to recall these things to mind. 
For we were not following fictitious tales when we made known to 
you the power and the coming of our Lord Jesus Christ, but had 
been eyewitnesses of his grandeur. For he received from God the 
Father honor and glory when, coming down from the magnificent 
glory, a voice spoke to him in these words: “This is my beloved Son 
in whom I am well pleased (Mt.17:5).” And this voice we ourselves 
heard borne from heaven when we were with him on the holy 
mountain. 
And we have the word of prophecy surer still, to which you do well 
to attend, as to a lamp shining in a dark place, until the day dawns 
and the morning star rises in your hearts. 
ALLELUIA (Tone7) Yours are the heavens and yours is the earth; the 
world and its fullness you have founded. 
Stichon: Blessed is the people whose God is the Lord! 
 
Gospel Matthew 17:1-1 )Transfiguration of the Lord) 
At that time Jesus took Peter, James and his brother John, and led 
them up a high mountain by themselves, and was transfigured 
before them. And his face shone as the sun, and his clothes became 
white as light. And behold, there appeared to them Moses and 
Elijah talking together with him. Then Peter addressed Jesus, saying, 
“Lord, it is good for us to be here. If you will, let us set up three 
tents here, one for you, one for Moses, and one for Elijah” As he 
was still speaking, behold, a bright cloud overshadowed them, and 
behold, a voice out of the cloud said, “This is my beloved Son in 
whom I am well pleased hear him.” And on hearing it the disciples 
fell on their faces and were terrified. And Jesus came near and 
touched them, and said to them, “Arise, and do not be afraid.” But 
lifting up their eyes, they saw no one but Jesus only. And as they 
were coming down from the mountain, Jesus cautioned them, 
saying, “Tell the vision to no one, till the Son of Man has risen from 
the dead.” 

https://melkite.org/maya
http://www.stbasilthegreatchurch.com/myo.html
http://www.stbasilthegreatchurch.com/myo.html
https://melkite.org/namw


 

Prayer for the dead 

O God of all spirits and of all 
flesh, who have destroyed 
death, overcome the devil, and 
given life to the world: grant, O 
Lord to the souls of your 
servants, who have departed 
from this life, that they may rest 
in a place of light, in a place of 
happiness, in a place of peace, 
where there is no pain, no grief, 
no sighing. And since You are 
gracious God and Lover of 
mankind, forgive them every sin 
they have committed by 
thought, or word, or deed, for 
there is not a man who lives 
and does not sin: You alone are 
without sin, your righteousness 
is everlasting, and your word is 
true.  
For You are the Resurrection 
and the Life, and the Repose of 
your departed servants, O 
Christ our God, and we render 
glory to You, together with your 
Eternal Father and your All-
holy, Good and Life-giving 
Spirit, now and always and 
forever and ever. Amen. 

 
 

THIS WEEKEND, SATURDAY, August 5 & SUNDAY,  August 6, 2023:  FEAST OF THE HOLY TRANSFIGURA-
TION OF OUR LORD, GOD AND SAVIOR JESUS CHRIST. 
 
  5:00  p.m. DIVINE LITURGY: 
 
+   DECEASED MEMBERS OF THE ALEPPIAN AID SOCIETY  & LADIES AUXILIARY by the Society. 
+   MARY SACKAL by Audrey & Wayne Kilsey. 
+   GENEVIEVE )KOURY) ALLAM )25th Anniv.) by the Family. 
+   HARVEY NASSANEY )13TH Anniv.) by the Family. 
+   JANINE NASSANEY )11th Anniv.) by the Family. 
+   GEORGE SALHANY by Rhonda Lax & Family. 
+   JANET )ASERMELY ) MARTINEZ by the Community of St. Basil’s Church. 
+   BRENDEN MENDES by the Community of St. Basil’s Church. 
 
10:00 a.m. DIVINE LITURGY: 
 
+   DECEASED MEMBERS OF THE ALEPPIAN AID SOCIETY  & LADIES AUXILIARY by the Society. 
+   MARIE KIRIAKI )1st Anniv.) by the Family. 
+   ANTOINE KIRIAKI )22nd Anniv.) by the Family. 
+   DECEASED MEMBERS OF THE BRAHIMSHA & ESPER FAMILIES by Tony & Myrna Brahimsha. 
+   ROSE & HOUNEIN KHOURY by Micheline Ghanem.. 
+  JANET )ASERMELY) MARTINEZ by the Community of St. Basil’s Church. 
+  BRENDEN MENDES by the Community of St. Basil’s Church.   
+   MICHAEL TAHHAN by Joseph & Yolanda Saggal. 
+   JOHN R. ROWEY by Najat Khoury Madour. 

Divine L i tur gy Intent ions  



 

 

O Jesus, Who has said, 

"Ask and you shall 

receive, seek and you 

shall find, knock and it 

shall be opened," through 

the intercession of the 

Theotokos, Your Most 

Holy Mother, I knock, I 

seek, I ask that my prayer 

be granted. 

 

O Jesus, Who has said, 

"All that you ask of the 

Father in My Name, He 

will grant you," through 

the intercession of the 

Theotokos Your Most Holy 

Mother, I humbly and 

urgently ask your Father 

in your name that my 

prayer will be granted. 

 

O Jesus, Who has said, 

"Heaven and earth shall 

pass away but My word 

shall not pass away," 

through the intercession 

of the Theotokos Your 

Most Holy Mother, I feel 

confident that my prayer 

will be granted.  

 
SACRIFICIAL GIVING;  July 29 & 30, 2023:  Budgets: $2,591.00 (Emvelopes: $2,371.00, Loose: $220.00);  Candles: 
$91.00; Stole Offerings: $755.00;  Building Fund: $95.00.;  Melkite Diocesan Support:  $175.00. 

 
GENERAL HOME VISITATIONS, SICK CALLS, HOSPITAL VISITS:  Father Ephrem has now been here three years and is 
fully available for parish services. Just email him at office@stbasilthegreatchurch.com and leave him your message. 
PLEASE! NO GRATUITIES!   A cup of coffee or tea is just fine. He looks forward to in-person contact. 
 
PLEASE NOTE:  Anyone who is planning an ENGAGEMENT/BAPTISM/MARRIAGE RECEPTION PLANS is kindly request-
ed to notify a member of the clergy BEFORE reception/party plans are made.  The Clergy may be already scheduled 
for something else on the day that you have rented a hall/restaurant.  Following this policy will help avoid any later 
misunderstandings/hurt feeling 
 
SUMMER IS HERE:  Aside from weather, there  are other signs to confirm this fac., Our worshipping community seems 
to dwindle during these summer months. Summertime seems to give many of us the permission to relax and become 
casual as even to forget our obligation to God and our church. It is important to come together and to celebrate His 
loving kindness, to stay open and “in touch” with His Word, and continue to support our church. Remember God, 
church and obligations, do not go on vacation. Discipleship is a life-long and year round commitment. 
 
SAVE THE DATES:  First Formal Visitation  of Bishop Francois to RI which concurs with the 25th Anniversary of our mon-
umental complex om the weekend of Saturday & Sunday, September 16 &17, 2023. Grand Banquet, Saturday, Sep-
tember 16 in the Cultural Center @ 6:00 p.m.;  Solemn Pontifical Divine Liturgy, Sunday, 10 a.m. More details to fol-
low. 
 
ANNUAL FESTIVAL:   Saturday and Sunday, August 12th  & 13th.  Please consider volunteering your services and lim-
iting it to parish members for our protection, safety and security. Many volunteers are needed in  all capacities. Please 
come through and show your support. Kindly see the chairman, Samir Boudjouk, and register your help with him 
wherever needed. One hand alone cannot applaud. It takes more than one finger to hold things and to make a hand 
complete. Team work and support of each other is our greatest strength in facing the difficulties of life in our apostolic 
work. Just don’t be in the cheering section, but carry the ball. 
 
THIS WEEKEND,SATURDAY, AUGUST 5th and AUGUST 6th, we celebrate the FEAST OF THE TRANFIGURATION. It will 
be highlighted by the BLESSING OF THE GRAPES, another hint of the Transfiguration awaiting us. The grape is the   
recognized symbol of transfiguration in the Christian Tradition. As the prayer of the blessing reminds  us, it is the 
grape which is transformed into wine, and then, at the Divine Liturgy, into the blood of Christ. As we eat these blessed 
grapes, we are reminded once more of the transforming power of the Holy Spirit within us, leading us from one step 
of deification to another. We wish to take this occasion to express our sincere thanks and gratitude to the Aleppian 
Aid Society & Ladies’ Auxiliary for donating the grapes for this solemn feast day of the Transfiguration. May our Di-
vine Lord grant them many blessed years for their generosity, kindness, and thoughtfulness to the Church now and in 
the past for all of our solemn events. 
 
GOD GRANT YOU MANY YEARS:   Father Ephrem, Father Joe, Deacons Edmond, Gilbert, & the entire community of 
the Church of St. Basil the Great, offer heartfelt congratulations and best wishes to the servants of God, SAMIR & 
HANAA BOUDJOUK, on the occasion of their 50th Wedding Anniversary today.  We thank God for the blessings Al-
mighty God has bestowed upon them to reach this golden milestone, for these years of fruitful, generous, and selfless 
life pattern to their children, grandchildren and immediate family. Many more blessed years filled with peace, health 
and happiness! 
  
REFLECTION: “ Give God what’s right – not what’s left” 
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صلاة البراكليسي هي صلاة تضرّع تقُدَّم في حالات المرض والتجربة 
والوهن. هذه الصّلوات تلتمس من الرّبّ الإله الإرشاد والقوة الدّاخليةّ والشفاء. 

وهي تنطوي على عددٍ من الترانيم والصّلوات الموجّهة لوالدة الإله العذراء 
 طالباً لمعونتها.

 
تؤمن الكنيسة انّ كلّ واحد مناّ، مع العذراء مريم والقدّيسين والمؤمنين 

الراقدين، يشكل مجموعة تستمدّ وحدتها من إيمانها ومحبتها للرّبّ يسوع 
المسيح. لذلك كما يلجأ المؤمن، في حياته، إلى أخيه ليصلي من أجله في وقت 

الشدة، كذلك يلجأ إلى والدة الإله والقدّيسين )وهم في حضرة الله( ليتشفعوا 
 ويصلّوا من أجله.

 
يذُكر أنّ صلاة البراكليسي الصغير المقدمة لوالدة الإله هي الأكثر شيوعًا في 
الاستعمال وتتُلى، بخاصة، في صوم والدة الإله بين الأول والرابع عشر من 

 آب، بحيث تقام يوميًّا، ويمكن استبدالها بصلاة البراكليسي الكبير.
 

وقد تم نظم البراكليسات لمعظم القدّيسين، خصوصًا المعروفين بصنعهم 
 للعجائب.

 
من خلال كتاب السواعي الكبير نلاحظ وجود قانونين للبراكليسي أحدهما 

، اللذان يعتبران من ”البراكليسي الصغير“والآخر ” البراكليسي الكبير“يسمى 
” براكليسي“أكثر الخدم الكنسية الأرثوذكسية حُباًّ على قلوب الناس، والكلمة 

لأن معاني قطع القانونين تتوجه ” التضرع“تعني بترجمتها للغة العربية 
بتضرع نحو العذراء كي تتشفع لدى الله المحب البشر، الذي هو ابنها، في 

 حمايتنا من الشدائد والضيقات
 
 ”لأن وسائل الأم تقتدر كثيراً أن تستعطف السيدّ“

 فتعمل بشفاعتها على تحقيق صلوات المؤمنين الحارة
 ”بادري إلى الشفاعة وأسرعي في الطلبة“

 
يسُمى القانونان بالكبير والصغير رغم أنهما يملكان عدداً متساوياً من 

طروبارية لكل واحد، بحيث أربع طروباريات لكل  23الطروباريات أي 
أودية، لكن طروباريات وأراميس القانون الكبير أطول وأكبر، لكن هذا الأمر 
لا يكفي لتسميته بالكبير، إنما السبب الرئيسي هو في استعماله إذ يرتل الكبير 

 في الأعياد الكبيرة وخصوصاً في فترة صوم السيدة

إنني التجئ الآن إلى نصرتكِ العزيزة واثقاً بها، وأبادر من كل نفسي مسارعاً “
نحو سترك أيتها السيدة، وأحني ركبتيَّ وأنوح متنهداً، فلا تعرضي عني أنا 

 ”الشقي يا رجاء المسيحيين وملجأهم
 

 )طروبارية من الأودية الأولى للقانون الكبير(
 

المعلومات قليلة عن تاريخية القانونين، وأكثر ما نعرفه أن القانون الكبير هو 
 م.4321من شعر إمبراطور نيقية الدوق ثيوذوروس الثاني حوالي 

 
أما القانون الصغير فيعتبر أقدم من الكبير وينُسب للراهب ثيوستيركتوس الذي 

عاش في القرن التاسع، على حين ينَسبه آخرون إلى ثيوفانيس المعترف 
متروبوليت نيقيا الذي عاش في العصر ذاته، وآخرون ينسبونه للقديس يوحنا 

تأليف “الدمشقي، ونلاحظ في كتاب السواعي أنه كتب ببداية خدمة البراكليسي: 
ويرجّح البعض أن هذين الاسمين ” ثاوستيركتس المتوحد وقيل لثاوفانس

يشيران إلى اسم واحد، بمعنى أن ثيوفانس أصبح الراهب ثيوستيركتوس، وهذا 
 ما رجحه الدارسون الجدد مثل يوحنا فوندولس.

 
اجتمع كلُّ الدارسين أن مؤلف خدمة البراكليسي الصغير هو القديس المعترف 

ثيوستيركتوس، والذي استعمل عند كتابته للخدمة قانون للكاتب ثيوفانس مع 
عناصر ليتورجية أخرى كقطع من الكتاب المقدس. دخل قانون ثيوفانس أول 

مرة في سحر أعياد القديسين، الذي استقى عند كتابته للقانون عناصر من 
قانون سبت لعازر للقديس يوحنا الدمشقي، وبالضبط استخدم أراميس الأودية 
الأولى والثالثة والسابعة أما باقي الطروباريات والأراميس فقد كتبها بنفسه أو 

 استقاها من مصادر أخرى.
 

فلنستخدم هذه التضرعات نحو والدة الإله لأنه وبشفاعتها الحارة أمام السيد 
 ستنقذنا من كل شدّة ولنصرخ نحوها:

 
لقد وجدتك في اضطراب العواصف ميناء، وفي الأحزان فرحاً وسروراً، “

وفي الأمراض سريعة المعونة، وفي المصاعب منقّة، وفي المحن نصيرة 
 ”ومناضلة

 
  )طروبارية من الأودية الثامنة للقانون الكبير(.



 Great Paraklesis Service 

The Paraklesis is a service where you can bring down the walls you put around you, 
bring all your stresses, wishes, hopes, failures and anguishes for you, and for 
whomever you want to pray and offer a supplication to God through an 
intercession.  No person is closer to Him than His mother, the Virgin Theotokos. She 
looks after us as our spiritual mother. 
 

You are invited to the 

Great Paraklesis Service 
celebrated during the Dormition fast 

August 1-14 
 

At St. Basil the Great  
Melkite Greek Catholic Church, RI 

on ________________________  



في الكنيسة الأولى، عندما كان المؤمنون يقددممدون الد دادن والدنمداديد  
لل مبيحة الإلهيمة، كانوا يقدممون أيضًا منتوجات أخرى مثل القمح والدنميد  
والعسل والعنب وثمارًا أخرى بالإضافة إلى الحليب ومشتقاته والأزهار، 
وحتمى الحيوانات. ه ه العادة دحضها القانون الدثمدالدن مدق الدقدوانديدق 
الرمسوليمة، الم ي أشار إلى ضرورة الحفاظ علدى الدتمدقدلديدد الدرمسدولديم 
الإنجيليم بتقديم ال ان وال مر، فقط، لل مبيحة الإلهيمة، إذ إنم التمدقددمدات 
الأخرى تعود إلى تقاليد العهد القديم وذبائحه. وه ه كدان لدهدا عدابد  

كدر لدهلده   المد ي أعدنداندا إيمداهدا مدق أجدل فدوتدندا وشدفدائدندا“ الشم
(على أن تكون ه ه التمقادِم خدار  الد مبديدحدة ٩١٤نصم مجم  فرعاجة )

له ا المجم  فُرمر ألّم يُدجدمد  أومم ثدمدار  ٩٩و ٧٣الإلهيمة. وفي القانونيَق 
ال ان والنماي  م  العسل و الحليب وسواهما، ولكق أن تدُادارَا الدثمدمدار 

لأنم ذلك يتعارض م  تدقدديدس جسدد الدمدسديدح “ الأخرى على حدة 
ل لك سُمح للمؤمنيق بتقديم العنب والقمح على أنمهدا الدثمدمدار ”.  ودمه

الأولى لّ ك بيحة. غير أنم ه ه العادة القديمة اسدتدمدرمت فدي بدعد  
، فكانوا يمنجون عصديدر الدعدندب  اب  الميلاديم الكنائس لغاية القرن السم
الاكر بالكأس المقدمسة ويوزمعونها على المؤمنيق في الوف  عينه. أممدا 

ادس، في   ٨٢، فقد نصم الدقداندون ” ترولمو“ في المجم  المسكونيم السم
أن ياارا الكاهق العنب على حدة ويوزمعه على المؤمنيق شكدرًا “ على 

 لله المُعني الثممر لغ اء الدجدسدد وفدوتده بدحدسدب تددبديدره الإلدهديم 
استمرم ه ا التمقليد لغاية القرن الثمالن عشر. ونجد في الدمد دندوعدات 

مثل العنب والتميق والتمفاح والرممدان ”  صلاةً لتقدمة أومم الثممار“ اللميتورجيمة 
كر لله  المُعني كلم ثمرٍ مددعداة “ والدمرماق، إلخ. ه ه النمصوص تقدمم الشم

لسرور الاشريمة وفوتها ك لك سرت العادة أن تُقام احتفالّت، أيضًا، بيدق 
القرنيَق الثمامق والتماس  الميلاديَّيق بدحدضدور الأمدادراعدور الداديدنندنديم 
والانريرا لمااركة أومم الحصاد. وكان الأماراعور نفسه هو الم ي يدقدوم 
ب لك. فكان يُقام التماريك بعد القدماس الإلهديم بدتدلاوة إفشديدق خداص 
بالمناساة. كما كان  تُرتمل فن  مرتجلة ويتاادلون عنافيد العنب. لد لدك 
مق الايمق أنم الكنيسة كان ، دائمًا، بحسب العدادة الدقدديدمدة، تدادارا 
الحصاد والعنب كما الثممار الأولى والنمتا  الأومم، حتمى إنم ثدممدة فداندوندًا 
 يُلنم المؤمنديدق بدمداداركدة الدقدمدح والدعدندب فدادل اسدتدعدمدالدهدمدا
ادس مق آب، يوم عيد تجلمدي ربمدندا وإلدهدندا  وإنم تاريك العنب، في السم
وم لمصنا يسوع المسيح، استمرار له ا التمقدلديدد، وتشدهدد لده صدلاة 
خاصة منصوصٌ عليها في م نوعات تعود إلى القرن العاشر. والصمدلاة 

الم ي باعتدام الهواء، وانحددار “ بسينة وصغيرة يتلوها الكاهق شكرًا لله 

المنر، وصحو الأوفات، سُرم أن يالمغِها إلى ه ه الحالة مق النمضج، لكدي 
درور،  يكون لنا نحق المتناوليق مق نتدا  الدكدرمدة هد ا، مددعداة لدلدسم
ولمقرمبيه تقدمةً لغفران ال نايا، بدواسدندة جسدد الدمدسديدح ودمده 

 النماهرَيق
 

ليس هناا وف  محدد فيه أصاح تاريك العندب، وهدو تدقدلديدد فدديدم، 
مرتاناً بعيد التمجلمي. وفد عُرف ه ا العيد أوملًّ في أورشليم في الدقدرن 
در  في الرمزنامة الاينننيمة في القرن التماس ، أي في الوفد  

ُ
اب  وأ السم

 الم ي اندفدصدل تدقدديدم الدعدندب وتدادريدكده عدق الد مبديدحدة الإلدهديمدة
معظم المصادر القديمة تقَرن تاريك العنب بالتمجلمي كتيايكون القددميدس 
اب ربمما هو أنم التاريك مرتادطٌ  نيلموس وتيايكون دير القدميس سابا. والسم
بأحوام النمقس وأوان نضو  الثممر. فهناا بع  المدصدادر المدتدي تد كدر 

 أيدلدوم عديدد رفد  الصمدلديدب ١٩آب وأخدرى فدي  ١١تاريكها فدي 
ه ا ويُشير تاريك العنب إلى حصاد العالم، وهو عمل ليتورجيم يُشددمد 
كر الدمائم وتقدمة الإف ارستيمة الماديمة وثمار الأرض لد دالد   على الشم

  الكون وإلهه
_________________________________________________ 

 
: تقدمة العنب في عيد التجلمي  مق تعليمنا الأرثوذكسيم

 
 التلمي : لماذا يُوزمع العنب في الكنيسة في عيد التجلمي؟

 
المرشد: أجياك أوملًّ بالصلاة التي يتلوها الكاهق لتاريك العنب فقد 

أيمها الإله م لمصنا، يا مَق ارتضي  أن يُدعى ابنُك الوحيد »تساعدا: 
ربمنا وم لمصنا يسوع المسيح كرمة وجعلَ  ثمرها بنعمة روحك 

القدموس أن يكون ساااً لعدم الموت، أنَ  أيمها السيمد بارا ثمر الكرمة 
ه ا وامنح جمي  ال يق يتناولون منه التقديس ونجاح النفس، بنعمة 
ابنك الوحيد ومحامته للاشر ال ي أنَ  مُاارا معه وم  روحك الكلميم 

 فدسه الصالح والمحيي الآن وكلم أوان وإلى دهر الداهريق.
 
 
 

التلمي : فهم  أنم يسوع فام: أنا الكرمة .. ولكق ما معنى أن يكون 
 ثمر الكرمة ساااً لعدم الموت؟

 
المرشد: الإشارة واضحة إلى سرم الشكر ال ي فيه يصير ال مر ال ي 

يأتي مق العنب دم يسوع المسيح، ل لاص ال يق يتناولون منه 
وحياتهم الأبديمة أي عدم الموت. يرمن العنب والكرمة في التراث 

أنا »الكنسيم إلى سرم الشكر وإلى الكنيسة. ألم يقل يسوع المسيح: 
 (؟١: ١١)يوحنما  «الكرمة الحقيقيمة وأبي الكرمام

 
 
 

التلمي : سأل  أممي عق ساب توزي  العنب فقال  لأنمه باكورة موسم 
 العنب.

 
المرشد: ه ا صحيح. في شهر آب في بلادنا نكون في أوائل موسم 
العنب ونحق نأتي به إلى الكنيسة عالايق بركة الربم على نتا  الأرض 

 وعلى كلم حياتنا.
 

 التلمي : إذًا ه ا هو الساب؟
 

المرشد: نعم ولكق هناا بُعد آخر لتاريك العنب في عيد التجلمي، نجد 
ج وره في العهد القديم، حين كان أومم محصوم الأرض يُكرمس للربم 

فدمم فاييق مق أثمار الأرض فرباناً للربم وفدمم هابيل أيضًا »دائمًا، مثلاً: 

(... ونحق، اننلافًا مق إيماننا بأنم الربم ٩-٧: ٩)تكويق  ..«مق أبكار غنمه
يقدمس بحضوره حياتنا كلمها وإنتا  عمل أيدينا نأتي بالعنب إلى 
الكنيسة في عيد التجلمي، وبالنهور لتُاارَا في عيد الصليب، 

ونستلمها بركة في جنماز المسيح ونأتي بالاي  صااح الفصح وبالقمح 
  المسلوق في أعياد أخرى...

 ما الغاية من تبريك العنب في عيد التجلي؟ 



على جال عابور أخ  السيد الدمدسديدح 
ثلاثة مق تلامي ه وتجلى أمامهم فدقدام 
له القديس بنرس جيد يارب ان ندكدون 
ههنا } وبعدد سدتدة ايدام اخد  يسدوع 
بنرس ويعقوب ويوحنا اخاه وصعد بدهدم 
الى جال عام منفرديق.وتغيرت هديدهدتده 
فدامهم واضاء وجهه كالشمس وصدارت 
ثيابه بيضاء كالنور. واذا موسى وايليا فدد 

(. 3-1:::ظهرا لهم يتكلمان معه{ )م  
فما ابهج ان يسدمدو الّنسدان ويدرتدفد  
ويحيا فى الحضرة الإلهيةٌ ويعايدق مدجدد 
الرب ويحيا م افة المجد الأتى، ان هؤلّء 
التلامي  يمثلوا الّيمان والجهاد والمحدادة 
فنحق لكى نعيش التجلى لّبدد لدندا ان 
نحيا الإيمان العامل بالمحاه عدلدى فددر 
عافتنا ، كما ان ظهدور مدوسدى وايدلديدا 
يمثلان الدحدلدم والدوداعدة مد  الدغديدرة 
والجهاد فنحق نحتا  الى حدلدم ووداعدة 
موسى الناى لكق لّ فدى تدراخدى او 
كسل بل فى غيرة نارية وعمدل روحدى 
دائم للاننلاق نحو السماء لنحيا أمدجداد 
التجلي. ان الله فى مدحدادتده يدريدد ان 
يج بنا اليه لنعايق مجده ونسعد بلقديداه 
ونشهد للاهوته ونحيا م افة الدمدلدكدوت 
ونحق على الّرض لنعاده بالروح والدحد  
ونعد نفوسنا بالتوبه والأيمان والفضديدلدة 
للحياة معه والوجدود فدى حضدرتده كدل 

 حيق.
 

التجلمي اذا هو دخوم بالنفس إلى ت ومق 
الحياة الأخرويمة، لترى مجد ربها والدهدهدا 

فادمًا في ملكوته، معلنًا لها أمجاده بالقدر ال ي يمكنها أن تحتدمدلده وهدي 
بعد في الجسد. ه ا العمل الإلهي ال ي تحقم  بنريقة مدلدمدوسدة عدلدى 
جال عابور ويتحقم  بصورة أو أخرى داخل القلب مق حيق إلدى آخدر، لدكدي 
يج ب الله نفوسنا نحو العُرس الأبدي لكي نشدتداق إلدى الّندندلاق ندحدو 
الحياة الإبدية، ويمنحنا دفعة روحيمة فويمدة تسدنددندا فدي حدمدل الصدلديدب 
والشهادة للسيمد المسيح.ان الله يدعونا جميعا لمعاينة مجده داخدلدندا }ولّ 

:   1:يقولون هوذا ههنا او هوذا هناا لّن ها مدلدكدوت الله داخدلدكدم {)لدو 
(.ولكى يحل المسيح بالّيمان فى فلوبنا يدجدب نسدمدو وندتدندهدر مدق :1

ال نايا والصغائر ونفتح له القلب بالإيمان وندعوه ليكدون مصددر سدعدادتدندا 
وفرحنا فى محاة صادفة وتاعية أمينه وتدأمدل فدى صدمد  فدى إندجديدلده 

 فسياتى الينا ولّ يانئ.
 

التجلمي هو إعلان للملكوت السماوى الممتد فوق كل حدود النمان، تت وفده 
النفس الاشريمة التي فال  أن تكون إيجابيمة وعاملة م  المدسديدح بدحدمدل 
الصليب وتاعيتها للمسيح، والدخوم معه إلى الموت يومياً لدلدتدمدتمد  بدقدوة 
فيامته. إنه يمثمل دفعه فويمة يهاها الملك المسيما لجنوده الروحيميق لدلدجدهداد 
المستمر ضدم إبليس وأعماله، ليهب لهم الحنيق ندحدو الدمدكدافدأة الأبدديمدة 
والتمتم  بشركة الأمجاد السماويمة. فالتجلمي ال ي تحقمد  مدرمة فدي حديداة 
ثلاثة مق التلامي ، صار رصيدًا فدممه السيمد لحساب الكنيسة كلها، تسحدب 
منه كل يوم فيتنايد. تنلاه فتجده خارة يوميمة تقويمة، يعيشها المدؤمدق مدق 
خلام المحاة وعاعة الوصية سواء في عاادته الجمداعديمدة أو الدعدائدلديمدة أو 
الش صيمة، كما يت ومفها أثناء جهاده او تأمله وصلواته أو فدي تدعدامدلده مد  
الأتقياء كما م  الأشرار. إنه لقاء مستمر م  ربمنا يسدوع الدمدسديدح عدلدى 
الدوام، فيه يكشف أمجاده جديدة في كل لحظة مق لحظات حياتنا، حدتدى 
 ندددلدددتدددقدددي بددده وجدددهًدددا لدددوجددده فدددي مدددجددديدددهددده الأخددديدددر.

 حدين التجلى ...
 

لقد خاف التلامي  وسقنوا على وجوههم ولدكدق السديدد الدمدسديدح بددد 
خوفهم وكان هو سلامهم  . سقوع التلامي  على وجوههم وخوفهم ي كرندا 
بما حدث على جال سيناء عندما حل الرب بمجده علدى الدجدادل } وكدان 
جمي  الشعب يرون الرعود والاروق وصوت الاوق والجال يددخدق ولدمدا راى 
الشعب ارتعدوا ووففوا مق بعيد. وفالوا لموسى تكلم ان  معنا فنسمد  ولّ 
يتكلم معنا الله لهلا نموت. فقام موسى للشعب لّ ت افوا لّن الله انما جداء 
لكي يمتحنكم ولكي تكون م افته امام وجوهكم حتى لّ تد دندهدوا.فدوفدف 
الشعب مق بعيد واما موسدى فدافدتدرب الدى الضداداب حديدن كدان الله{ 

(.ان سدقدوع الدتدلامديد  عدلدى :1-2:11:)خر
وجوههم يُعلق عق عجن الاشرية الّلدتدقداء مد  
الله، إذ صارت وجوههم في التراب سافندة، لّ 
تقدر على معاينة الأمجاد السمداويمدة. وحدلدوم 
ال وف الشديد فيهم يُشير إلى فُقدان السلام 
الحقيقي فى الاعد عق الله ، لد لدك جداءهدم 
يسوع إشارة إلى ننوله إلينا، ومدم يدده مدؤكِمددًا 
ده. أمما لمسه إيماهم، فهو علامة حدلدولده  تجسم
في وسننا كواحد منما، يقدر أن يمددم لدندا يدده 
فنقالها. أخيرًا بسلنان أفامهدم وندنع الد دوف 
عنهم. حقًا لقد ظهرت فصمة سدقدوع الإنسدان 
وفيامه خلام عمل الله ال لاصي واضحة عدلدى 
جال التجلمي. وكأن سرم التجلمي إنمما هدو سدرم 
دد  إعلان الله الدائم فينا، بكونه ابق الله المتجسم
المصلوب والقائم مق الأموات، مق أجدلدندا جداء 
ليقيمنا وناتهج بعمله فينا. وإذ كدان الدتدلامديد  
سافنيق مننرحيق على الأرض وغيدر فدادريدق 
على القيام تحدمث معهم بوداعدة ولدمدسدهدم. 
 فالمسه إيماهم انصرف ال وف عنهم وفواهم.

 
القدميس يوحنا ال هاي الفم : إذ تدحددمث الدرب 
كثيرًا عق الم اعر التي تنتظره وآلّمه ومدوتده، 
وعق موت التلامي  والتجارب الدقداسديدة الدتدي 
تلح  بهم في الحياة... كما حدثهم عدق أمدور 
صالحة كثيرة يترجمونها، مق أجلدهدا يد دسدرون 
حياتهم لكي يجدوها، وإنه سيأتي فدي مدجدد 
أبيه ويهانا الجناء، له ا أراد أن يُظهدر لدهدم مدا 
سيكون عليه مجده عند ظهوره، فيروا بأعينهدم 
ويفهموا فدر ما يستنيعون، له ا أظدهدر لدهدم 

 ذلك في الحياة الحاضرة بالتجلي. 
القديس مارإفرام السرياني : القوم ال يق فدام 
عنهم أنهم لّ ي وفون الموت حتى يعاينوا صورة مجيهه هم هؤلّء الدتدلامديد  
الثلاثة ال يق أخ هم معه إلى الجال، وأعلق لهم عريقة مجيهه فدي الديدوم 
الأخير في مجد لّهوته وجسد تواضعه.وصعد بهم إلى جال عام لكي يُظهدر 
لهم أمجاد لّهوته فلا يتعثمروا فيه عندما يرونه في الآلّم التي فالها بإرادتده، 

 والتي احتملها بالجسد مق أجلنا. 
 

القديس أماروسيوس: هلم نصعد على الجال وندتدضدرمع إلدى كدلدمدة الله 
ليكشف لنا عق ذاته في مجده وجماله. إذ نعايق مجد الله بوجوه مكشدوفدة 

( ، لما كان الصوت وُجدد 2:  3كو  1نتغير نحق أنفسنا إلى تلك الصورة عينها )
يسوع وحده، فاعد أن كانوا ثلاثة وُجد يسوع وحده. رأوا في الادايدة ثدلاثدة، 
أما في النهاية فرأوا واحدًا. بالإيمان الكامل يصير الكدل واحددًا كدمدا عدلدب 

(. ليس مدوسدى وإيدلديدا :1:  1:يسوع مق الآب: }ليكون الجمي  واحدًا{)يو 
وحدهما واحدًا في المسيح، وإنما نحق أيضًا واحد فدي جسدد الدمدسديدح 

(... ولعل ه ا أيضًا يشيدر إلدى أن الدندامدوس )مدوسدى( 5:  1:الواحد )رو 
والأناياء )إيليا( مصدرهما الكلمة... لأن غاية الناموس هي المدسديدح لدلدادرم 

.4:  1:لدددددددددكدددددددددل مدددددددددق يدددددددددؤمدددددددددق )رو  ) 
أعلق لنا مجدا يارب . ايها الرب القدير، واهب الأستدندارة والدحدكدمدة ارفد  
فلوبنا لتعايق مجدا وارواحنا لتتحد بك وحواسنا لتعايق بهاء عظمتك وافكارنا 
لتستنير بمجد التجلى . حل بالإيمان فى فلوبنا لنعايق م افة الملكوت مدق 
الّن لنشهد لكل أحد عق ساب الرجاء ال ى فينا ، لتكون ان  مصدر فدرحدندا 

 ونور حياتنا وشمس برنا الدائم . 
يارب هانا ان نسمو عق الصغائر ونرتف  عق ال نايا ويدكدون فدلدادندا عدلديده 
مرتفعة سامية ومعدة لحضورا فيها، لنشا  لّ بولّئم ارضية ولّ بمت  العالم 
النائلة بل بوجودا فى فلوبنا وباتحادنا بالإيمان بك ومعينة اسرارا الد دفديدة 
ولّهوتك ومجدا السمائي. ليستنير انساننا الداخلى ويستضئ بمعدرفدتدك 
لنحيا معك وتتمجد بالّيمان فينا سواء فى عري  الآلم والجدلدجدثدة بدحدمدل 
الصليب اوبالوجود على جال التجلى أو بالعيش فى امجاد القيامة. فنصياندا 
 هو ان  فى السماء ومعك لّ نريد شئ الّ ارادتك في حياتنا عدلدى الإرض.
ايها الرب الهنا، نسألك مق أجل كنيستك المتألمة لتعلق مجدا فيهدا ويدراه 
كل بشر، وننلب عق كل نفس فيها ليتمجد أسمك القدوس فدى حديداتدندا 
وباعمالنا وافوالنا، نسألك مق اجل بلادنا لدتدشدرق بسدلامدك وبدرا فديدهدا 
وتااركها بكل بركة روحية لتكون نورا للعدالدم ومصددراً لدلادشدعداع الدروحدى 

  والفكرى والحضاري فى كل الّرض.

 على جبل التجلي... 



The Feast of the Transfiguration of Our Lord 
Jesus Christ commemorates the event 
wherein Jesus took the three closest 
disciples of Peter, James and John on 
Mount Tabor and was transfigured before 
them. 

One detail which is so telling of this feast 
relates to the face of Jesus: The evangelist 
Matthew recounts the following: And he 
was transfigured before them, and his face 
shone like the sun, and his garments 
became white as light (Mt 17:2). Thus, the 
first and most powerful sign of the 
transfigured Jesus, the Consecrated One, is 
his shining face! On this fact Peter the 
Venerable (1092-1156), the abbot of Cluny, 
had this to say in his Sermon 1 for the 
Transfiguration: 

What was surprising about Jesus’ face 
becoming like the sun since he himself was 
the sun? He was indeed the sun, but a sun 
hidden behind a cloud. Now, for a moment, 
the cloud dispersed and he shone out. What 
is this cloud that dispersed? It was not so 
much the flesh but the weakness of the 
flesh that disappeared for a moment. This is 
the cloud spoken of by the prophet: “See, 
the Lord will ride on a swift cloud” (Is 19:1): 
the cloud, the flesh that covers his divinity; 
swift, because this flesh bears not a trace of 
evil in itself, a cloud concealing the divine splendor; swift, because it is 
to rise up to the eternal splendor. This is the cloud of which it is written 
in the Song of Songs: “I was seated in the shadow of him for whom my 
soul longs” (cf. Sg 3:2). It is a swift cloud because this is the flesh of 
“the Lamb who takes away the sins of the world” (Jn 1:29) and, once 
these have been removed, the world is carried up to heavenly heights, 
divested of the weight of all its sins. The sun concealed by this flesh is 
not that “which rises for good and bad alike” (Mt 5:45) but “the Sun of 
righteousness” (Mal 3:20), which rises only for those who fear God. 
Veiled, normally, by the cloud of the flesh, this light that “enlightens 
everyone” (Jn 1:9) shines out today in all its brilliance. Today it gives 
glory to this same flesh, it displays itself deified to the apostles so that 
they, the apostles, might make it known to the world. 

 Jesus, who is the ‘sun’ that shines every person, is there to be shared 
with all those who are open to his grace.  The transfigured Christ is to 
be shared because by His victorious life, death and resurrection over 
sin and death He fortifies us in our struggle to overcome sin and death 
ourselves. Obviously, provided that we are united with him. Pope St 
Leo the Great (400-461) teaches us: 

No-one should fear to suffer for the sake of justice, no-one should lose 
confidence in the reward that has been promised. The way to rest is 
through toil, the way to life is through death. Christ has taken on 
Himself the whole weakness of our lowly human nature. If then we are 
steadfast in our faith in Him and in our love for Him, we win the victory 
that He has won, we receive what He has promised. 

On the same note the Venerable St Bede (673-735) says: By His loving 
foresight, He allowed them to taste for a short time, the 
contemplation of eternal joy, so that they might bear persecution 
bravely. Hence, the transfigured Christ offers that much sought 
eternal joy that makes you and I withstand every harsh trial we have 
to bear in life because we are Jesus’ disciples. 

We share with others the Transfigured Christ so that in all our lives we 
give our love to Him who created us. St Anastasius (+ 628) tells us: 

Jesus goes before us to show us the way, both up the mountain and 
into heaven and — I speak boldly — it is for us now, to follow him with 

all speed . . . Let us run with confidence 
and joy to enter into the cloud like 
Moses and Elijah, or like James and 
John. Let us be caught up like Peter to 
behold the divine vision and to be 
transfigured by that 
glorious transfiguration. Let us retire 
from the world, stand aloof from the 
earth, rise above the body, detach 
ourselves from creatures and turn to 
the Creator, to whom Peter in ecstasy 
exclaimed: ‘Lord, it is good for us to be 
here.’” 

We share a Transfigured Christ 
because He restores our fragility into 
the mighty stature of His greatness as 
shown in his transfigured body. St 
Thomas Aquinas (1225-1274), Doctor 
of the Church, encourages us with 
these words: At His Transfiguration 
Christ showed His disciples, the 
splendour of His beauty, to which He 
will shape and colour those who are 
His: ‘He will reform our lowness 
configured to the body of his glory.’” 

But, in order to share the transfigured 
Christ to everyone we must be faithful 
hearers and adherers of his life-giving 
Word. In his homily at Holy Mass in 
Santa Maria Dell’Orazione, on Sunday 

16 March 2014 Pope Francis said: 

What are the duties of the Christian? Perhaps you will say to me: to go 
to Mass on Sundays; to fast and abstain during Holy Week; to do 
this…. Yet the first duty of the Christian is to listen to the Word of God, 
to listen to Jesus, because he speaks to us and he saves us by his word. 
And by this word he makes our faith even stronger and more robust. 
Listen to Jesus! “But, Father, I do listen to Jesus, I listen a lot!”. “Yes? 
What do you listen to?”. “I listen to the radio, I listen to the television, I 
listen to people gossip”. 

We listen to so many things throughout the day, so many things…. But 
I ask you a question: do we take a little time each day to listen to Jesus, 
to listen to Jesus’ word? Do we have the Gospels at home? And do we 
listen to Jesus each day in the Gospel, do we read a passage from the 
Gospel? Or are we afraid of this, or unaccustomed to reading it? To 
listen to Jesus’ word in order to nourish ourselves! This means that 
Jesus’ word is the most nourishing food for the soul: it nourishes our 
souls, it nourishes our faith! I suggest that each day you take a few 
minutes and read a nice passage of the Gospel and hear what happens 
there. 

 And what is the ending result of listening to God’s Word? It is the 
purification of our eyes! Within the same homily Pope Francis said: 

I am invited to listen to Jesus, and Jesus manifests himself, and by his 
Transfiguration he invites us to gaze at him. And looking at Jesus 
purifies our eyes and prepares them for eternal life, for the vision of 
heaven… This is what we asked today of the Father, who teaches us to 
listen to Jesus and to gaze at Jesus. To listen to his word, and think 
about what I was telling you about the Gospel: it is very important! 
And to see, when I read the Gospel imagining and looking at what 
Jesus was like, how he did things. And thus our minds, our hearts go 
forward on the journey of hope on which the Lord places us, as we 
heard he did to our father Abraham. Always remember: to listen to 
Jesus, to make our faith stronger; to gaze at Jesus, to prepare our eyes 
for the beautiful vision of his Face… 

Let us keep sharing the Transfigured Christ by our lives, both words 
and deeds! 

 Sharing the Transfigured Christ by our lives, words and deeds! 
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